
Stanovska organizacija UJU 
Iz društev: 

Porodila: 
+ UČITELJSKO DRUŠTVO UJU ZA 

SODNI OKRAJ ŽUŽEMBERK je zborovalo 
v Doberniču dne 13. junija 1931. 

Navzočih 24 članov, t. j 80%. 
Tov, predsednik Mervar je otvorU zbo

rovanje in poročal o notranjih društvenih 
zadevah. Razmotrivala se je zlasti situacija, 
ki je nastala za naše društvo, odkar so bila 
sprejeta nova pravila po novem uradnišken? 
zakonu. Sklenilo se je, naprositi centralo, 
naj posreduje, da ostane naše društvo še 
nadalje. 

Nato je predaval o šolskem vrtu in delu 
na vrtu tovariš Dequal iz Dvora. Predavanje 
je bilo prav skrbno pripravljeno in zanimivo 
podano. G. predavatelju se pozna, da je 
strokovnjak in dober vrtnar. 

Tov. Jankovič iz Ambrusa pa je seznanil 
zborovalce z življenjem naših izseljencev na 
Francoskem, kjer se je sam nekaj časa oseb* 
no mudil ter naslikal ondotne razmere, kar 
so zborovalci prav z zanimanjem poslušali 

V spomin pokojne tovarišiee Pepce Iste* 
ničeve, učiteljice v Doberniču je zbralo uči
teljstvo tega društva 70 Din za Učit. dom. 
J. Mervar, t. č. preds. R. Hrovatova, t. č. tajn. 

+ SLOVENJEBISTRIŠKO OKRAJNO 
UČITELJSKO DRUŠTVO je imelo zboro* 
vanje, ki se je vršilo v soboto dne 13. junija 
1931. v Tinju Navzočih 37. 

V soboto dne 13. junija 1931. je slove* 
njebistriško učiteljsko društvo ob lepi ude* 
ležbi članov zborovalo na Tinju, visoko na 
južnem pobočju našega Pohorja. Predsednik 
tov. Miloš Tajnik je v uvodu poudaril, da se 
je zbralo učiteljstvo tokrat v Tinju zatega* 
dclj, ker praznujejo Tinjčani 50 letnico ob* 
stoja svoje šole. Predvsem pozdravi navzo
čega župana Ferka, ki že nad 25 let uspešno 
deluje na čelu svoje občine za napredek do* 
mače šole. Spomnil se je tudi bivšega nad
učitelja tov. Janeza Tomažiča, ki je celih 42 
let preživel na tej šoli in je z ljubeznijo 
skrbel za napredek pohorskega življa. Nje
gov sin Jože je danes kot upravitelj tinjske 
trirazrednice vreden naslednik svojega oče
ta. Nato je pozdravil zborovalce župan g. 
Ferk in jih povabil na slovesno proslavo 
50 letnice, ki bo 29. t. m 

V oficijelnem delu zborovanja je poro* 
čal tov. predsednik o seji širjega sosveta 
UJU, ki se je vršila 31. maja v Mariboru in 
na kateri so se obravnavale razne podrob* 
nosti novega uradniškega zakona. Po najno* 
vejših določilih bo dosedanje poverjeništvo 
UJU v Ljubljani likvidirano, in sicer že letos 
na glavni skupščini v začetku julija v Ljub* 
liani in se preosnovalo v banovinsko sekcijo. 
Po zakonu bi moralo likvidirati tudi slove* 
njebistriško društvo, ker ni na sedežu sreza. 
To vprašanje se bo rešilo na ljubljanski 
elavni skupščini. Nato so zborovalci izvolili 
delegate, in sicer za skupščino v Ljubljani 
tov. Miloša Tajnika, J. Stoparja in J. Toma* 
žica, kot namestnika pa Logar Frana in Fra* 
njo, za beograjski kongres pa prva dva in 
Kovica. Ob koncu je kratko poročal tov. Z 
Kristan o vtisih dobljenih na ekskurziji uči
teljev za obrtno nadaljevalne šole na Dunaju. 
— Končno je predsednik še ponovno opo* 
zoril vse šolske upravitelje, da naj se poslu
žujejo pri svojih naročilih za prihodnje šol
sko leto le naše UGP. 

Zborovanje ie bilo zaključeno ob 13. uri. 
M Tajnik, preds. Joža Stopar, zapisnikar. 

(Dalje na 6 strani.) 



f GORNJEGRAJSKO UČITELJSKO 
DRUŠTVO je zborovalo dne 13. junija 1931. 
na Ljubnem. 

Dnevni red: 1. Čitanje zapisnika zad
njega zborovanja. 2. Dopisi. 3. Referat tov. 
šolskega nadzornika g Lužnika: »Risanje v 
narodni šoli«. 4. Poročilo o uradniškem za* 
konu. 5. Poročilo o seji širjega sosveta v 
Mariboru. 6. Slučajnosti. 

Statistika: Število članov 46, navzočih 
24, t. j . 52%. 

Prečita in odobri se zapisnik zadnjega 
zborovanja. 

Članstvu se prečitajo došli dopisi. 
JIzvolijo se delegati za pokrajinsko skup

ščino v Ljubljani. Delegat je tov Kotnik. 
namestnica Podbojeva. 

Tovariš šolski nadzornk g. Lužnik je bi! 
zaradi uradnih poslov zadržan, zato prečita 
tov. predsednik njegov referat: »Risanje v 
narodni šoli«. V njem poudarja tovariš velik 
pomen risarskega pouka. Risanje ni samo 
predmet, ampak je tudi jezik, ki nam pomaga 
preko težkoč, ki jih ne zmoreta niti govor 
niti pisana beseda. Tudi poda, kakšno risa
nje naj se goji in kako, da bomo želi tak 
uspeh, kakršen se zahteva od risarskega 
pouka. 

Poročilo o uradniškem zakonu odpade, 
ker tov. Kobal ni navzoč. (Svojo odsotnost 
je opravičil, ker je bil službeno zadržan. — 
Op. ured.) 

Poročilo o seji širjega sosveta v Man 
boru poda tov. predsednik. 

Slučajnosti: a) Tov. predsednik stavi 
predlog: Prosi naj se g. šolskega nadzornika 
Lužnika, naj skliče v začetku šolskega leta 
konferenco za vse upravitelje, da bi delali 
vsi po skupnem enotnem načrtu. Predlog se 
sprejme. ' 

b) Nadalje je bila izražena želja, napro
siti g. šol. nadzornika, naj on izbere in na* 
roči knjige za polovico denarja, ki ga ima 
okrajna učiteljska knjižnica v blagajni, t. j . 
za 1500 Din. 

c) Tov. Tratnik prosi, da se izpolnijo 
statistike o izvenšolskem delovanju učitelj* 
stva in pošljejo do 17 junija v Gornji grad. 

č) »Učiteljski Tovariš« naj izhaja tri* 
krat na mesec, enkrat pa »Prosveta« na 24 
straneh. 

Tov. predsednik se zahvali za udeležbo, 
zaključi zadnje zborovanje in želi vsem prav 
vesele počitnice. 
Z. Kotnik, t. č. preds. Baloh A., t. č. tajnica. 

+ UČITETLJSKO DRUŠTVO ZA KO
ČEVSKI OKRAJ je zborovalo dne 6. junija 
1931. v Kočevju. 

Navzočih 40 članov, t. j . 388%. 
1. Po otvoritvi pozdravi tov. predsednik 

navzoče, posebno še nove člane ter poda 
svoje poročilo, med katerim prečita dopis 
poverjeništva UJU glede sestave statistike 
o izvenšolskem delu učiteljstva. Po razgo
voru se z veliko večino izglasuje zavrnitev 
statistike, ker si je učiteljstvo svesto, da 
vrši v najvičji meri svoje delo in se mu zdi 
izpolnjenjc obrazcev vseskozi poniževalno. 

2. Tov. Mervič je predaval »O rivaliteti 
obeh bregov Adrije od najstarejših časov do 
danes«. Iz predavanja povzamemo: Širimo 
med narod smisel za morje in za njegove 
probleme, to je naša naloga. 

3. Delegata za pokrajinsko skupščino 
sta tov Vilibald Koutnv in Čokova, namest* 
nik tov. Peterlin. — Na državno skupščino 
pošlje društvo tov. Čokovo, namestnica tov. 
Rupnikova. 

4. Poverjeništvu UJU — Ljubljana se 
predlaga, naj bi bodoča sekcija sestavila se* 
znam predavanj in predavateljev, kamor bi 
se sreska društva obrnila v slučaju potrebe 
in bi članstvo imelo upogled in lahko izbi* 
ralo temo. 

Tov. predsednik opominja člane dolžni* 
ke, da čim preje poravnajo svoj dolg na* 
pram društvu — termin do zadnjega junija 
tega leta. 
Kmet Herman, t. č. preds. Čokova, t. č tajn. 

Pripravniki, katerim se odteguje stana* 
rina, bodo morali svoje pravice iskati pri 
Državnem svetu, in sploh vsak, ki ni bil 
pravilno preveden. Treba mu je samo po* 
trdilo o banovinski prevedbi. Nanovo se ne 
bodo nastavljale učiteljice ročnih del, one, 
ki službujejo, ostanejo na svojih mestih. 

Nujno poziva navzoče, da puste svoja 
naturalna stanovanja ocenit, da se napravi 
že enkrat red. 

Ker učiteljstvo v minulih dveh letih ni 
kazalo preveč naklonjenosti Učiteljski go
spodarski poslovalnici v Mariboru, se bo za 
prvo jesensko zborovanje povabil strokov* 
njak, ki bo članom razložil vse njeno poslo
vanje. 

Prav toplo priporoča navzočim pristop 
k Učiteljski samopomoči in Samopomoči za 
deco. 

Pokrajinska skupščina bo 3. julija v 
Ljubljani. Na njej se bo na podlagi novih 
pravil sestavil novi pravilnik. 

Na zborovanje je bil povabljen pover
jenik, ki se pa zaradi zaposlenosti drugje, 
vabilu ni odzval. 

V debati, ki je sledila predsednikovemu 
poročilu, je pozval tov. "Miisek navzoče, da 
takoj napravijo prošnje za odgovarjajočo 
skupino, če so jo časovno že dosegli, ter za 
vštetje let prebitih v vojski, ne glede na to, 
so li že prošnjo vložili ali ne 

Da se bo poslovalnico v Mariboru krep
ko podprlo, naj se v juliju skliče seja upra
viteljev, da se dodobra zmenijo o enotnem 
postopku. Le složno delo bo pripomoglo, da 
bosta učiteljska domova v Mariboru in Ljub* 
ljani skoro stala. 

V debato o stanarini so posegali tov. 
(ica) Nagelschmied, Predan Drago, Pahor in 
Jančič, ki je predlagal: 

Organizacija naj nujno zaprosi g. bana, 
da odredi ocenitev naturalnih stanovanj, na 
podlagi koje naj se uredi odtegovanje sta* 
narine. 

Predlog je bil soglasno sprejet. 
Tov. Šterk prosi navzoče, da statistične 

pole popišejo v osmih dneh, in sicer zaradi 
lažjega pregleda s tinto. Ker je statistiko 
treba plačati, se glasom sklepa obremeni pri* 
hodnji proračun. 

Nato je predaval tov. Smodič o bogu 
Mitru. Podal je zanimivo zgodovino tega 
bogočastja. 

Preden bo pokrajinska skupščina, se 
skliče odborova seja, kamor se povabijo tudi 
delegati, da dobe, kakor žele navzoči, direk* 
tive za skupščine. 

Tov. Šterk je prečital par točk glede 
postopanja na skupščini, katerim so navzoči 
pritrdili. 

S tem je bil zaključen oficijelni del zbo* 
rovanja. 

+ PTUJSKO UČITELJSKO DRUŠTVO 
je zborovalo v Ptuju dne 6. junija. 

Situacijsko poročilo. V okraju je 165 
učiteljev in učiteljic. Število članstva v okra* 
ju je 145. Število udeležencev na zborovanju 
je 100, t. j 6944%. 

Tov. predsednik otvori zborovanje ter 
poda svoje poročilo. Med drugim omeni 
ostavko poverjenika Skulja, tov. Ribičiča in 
Gruma vsled novega uradniškega zakona. 
Prihodnja skupščina bo zadnja pokrajinska 
in prva banovinska. Treba bo tudi likvida* 
cije poedinih društev. 

Novi uradniški zakon seveda učiteljstva 
ni zadovoljil tako, kot je to pričakovalo, 
dal mu je pa enakopravnost z drugim urad* 
ništvom. 

Poverjeništvo je glede zakona storilo 
svojo dolžnost. Stavilo je svoj predlog glede 
porazvrstitve učiteljstva v skupine po %. 

Tov. Komac je potem pokazal in razlo* 
žil aparat za kinoprireditev v šoli in na so
kolskih sestankih. Animiral je navzoče za 
nakup aparata. Sledilo je par filmov, ki so 
vzbudili v navzočih dokaj veselosti Ves 
drug neoficijelen program se je vršil v Na* 
rodnem domu pri skupnem obedu, v muzeju, 
kjer so si učitelji ogledali poleg drugih za
nimivosti tudi Mitrov tempelj in naposled 
v Švicariji, kjer so tovariši in tovarišiee za
peli par ubranih pesmi, preden so se razšli 
na svoje domove. 
D. L. Šestan, t. č. preds. Kaukler V., t. č. tajn. 


